
Autoklubmě poté přihlásil do
soutěže pro nováčky.

Jaké byly začátky?
Hodně těžké. Začínal jsem

ve výkonnostní kategorii N –
nezařazené, nad níž byly tři
vyšší výkonnostní kategorie.
Aby se jezdec dostal výš, mu-
sel za dané období získat ur-
čitý počet bodů. To semi po-
vedlo hned v prvním roce. Byl
jsem zařazen do krajského
mužstva a půjčili mimotocykl
Jawa 350 dvouválec. Byl jsem
nadšený, vyjezdil jsem si své-
ho závoďáka. Začal jsem ještě
více trénovat a hned po prv-
ním roce jsem si vyjezdil dru-
hou výkonnostní třídu. Pakmi
půjčili Jawu 350, ta už byla
jednoválcová s většími koly.
Hned ten rok jsem vyjezdil
další body a posunul se do
první výkonnostní třídy.

Během čtyř let jste se vypraco-
val od nováčka až k jezdci s re-
prezentační nominací. Jak jste
se cítil?
Byl jsem šťastný a hrdý na

toho lvíčka na prsou. Bylo to
promě něco výjimečného,
úžasného. Byl jsem tehdy no-
minován namezinárodní
šestidenní motocyklovou
soutěž a do závodumistrov-
ství Evropy. Kromě toho jsem
dostal závodní motocykl.

Ale ani reprezentace pro vás
neznamenala statut profesio-
nálního jezdce.
Byla to nevýhoda oproti

jezdcům, kteří závodili pod
hlavičkou Dukly. My jsme
chodili do práce a ve volném
čase se věnovali motocyklům.
Oni trénovali místo zaměst-
nání. My jsme si veškeré pe-
něžité výlohymuseli platit
sami, což se změnilo až s po-
zvánkou do reprezentace. To
už jsem si nemusel vybírat na
závody dovolenou, ale byl
jsem uvolněn ze zaměstnání.

Žil jste stylem ze zaměstnání
do garáže a namotorku. Jak to
snášelymanželka a dcera?
Dana Zátopková říká:

„Chceš-li ve sportu něco do-
kázat, musíš do toho dát celý
život.“ Do sportu jsem dal

všechno. Sport a zaměstnání.
To byl můj život. Rodina kvůli
závodění strádala. Dceři bylo
šest let, najednou patnáct,
a divil jsem se, že je skoro do-
spělá. Je to daň všech vrcho-
lových sportovců. Sport na
vysoké úrovni nejde skloubit
s rodinou. Mrzí mne, že jsem
si neudělal čas alespoň na
společné chvíle. Manželka,
která už zemřela, si semnou
příliš neužila.

Pokud bystemohl vrátit čas,
udělal byste něco jinak?
Ne. Zní to divně, sportovci

mě ale pochopí, znovu bych
rodinu obětoval.

Od rodiny zpět kmotocyklům.
Proč vám kamarádi říkali ma-
nekýn?
Jednou jsemměl před závo-

dem tehdy velmi populární
červený šátek s bílými puntíky
špinavý. Vzal jsem si tedy bí-
lou plenu po dceři. Od té doby
jsem s ní jezdil a začali mi ří-
kat manekýn.

Šanci závodit ve světě vám
zhatil komunistický režim.
Tím, že semi dařilo, jsem

dokonce dostal oznámení do
širší nominace pro výjezd do
zahraničí. Když jsem si šel za-
žádat o cestovní pas, už semi
téměř úředníci vysmáli (v roce

1948 starší bratr Jaromíra emi-
groval do Švédska a jeho otec,
který pracoval u státní policie,
byl propuštěn ze služby). Byl to
promne kopanec do zadku. Jel
jsem závodit do Polska nami-
strovství Evropy, byl jsem ale
otrávený. Už jsem neměl nic
před sebou. Na domácí scéně
už jsem něco dokázal, ale se
závodníky z dalších končin
světa jsem se poměřit nemohl.

Co ukončilo vaši závodní kari-
éru?
V roce 1967 jsemměl na

mistrovství Československa
veMšeně těžkou havárii. Když
jsem se druhý den v nemoc-
nici probral v obvazech z bez-
vědomí, měl jsem pádný dů-
vod přemýšlet, co dál. Bylomi
33 let. Každá další případná
nepřítomnost v zaměstnání
z důvodu úrazu ohrožovala
mé postavení vedoucího vý-
roby v keramických závodech,
a tím i zabezpečení rodiny.
Skončil jsem s touto bilancí:
od prvního nepovedeného
startu na ČZ 150 uplynulo de-
set let a za tu dobu jsem ab-
solvoval 99 závodů, z toho
přes 40 na Jawě 350 a 500 na
mistrovství Československa a
Evropu, v Evropském poháru
FIM a v Šestidenní. Byl jsem
členem reprezentace. Ve vý-
sledkových listinách jsem ni-
kdy neopustil první desítku,
titul Mistr Československa
jsem propásl o pár kvalifikač-
ních bodů, ale i ta bramborová
medaile byla úspěchem. Po
politickém zákazu vycestovat
na závody do zahraničí jsem
ztratil motivaci pokračovat.

V květnu oslavíte pětaosmde-
sáté narozeniny. Jaká bude
oslava?
Každý rok od sedmdesátých

narozenin pořádám akci, kte-
rou jsem si pojmenoval Moje
narozeninová jízda. Vždy po-
zvu několik kamarádů a vyra-
zíme někam na projížďku na
motorkách. Loni jsme napří-
klad projeli Krušné hory. Kam
pojedeme letos, je zatím ta-
jemstvím, cíl plánují přátelé.
Chlapci naznačovali, že by-
chom vyrazili směrem do Pe-
kelných dolů.

Jaromír Tupý (84)
Narodil se 27. května roku 1934. Dětství prožil v Bechyni, v Rakovníku
je doma už pětašedesát let. Původně měl studovat ekonomickou ško-
lu, to ale zhatila emigrace jeho staršího bratra. Absolvoval keramické
učiliště v Dubí u Teplic a průmyslovou školu keramickou v Praze. Pra-
coval v oboru, dvacet let také působil jako instruktor v autoškole. Pat-
ří do úspěšné generace někdejších československýchmotocyklových
závodníků, na jejich výsledky nedokázal později už nikdo navázat.
Startoval na devětadevadesáti závodech Mistrovství Českosloven-
ska, Evropy a na mezinárodní Šestidenní. Po skončení závodní kariéry
se dvanáct let věnoval otužování. Je členemKlubu závodníků veteránů
České republiky.
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